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colofon
Tussentijds is het tijdschrift van de historische 
kring voor Oss en omgeving, stichting De Werkende 
Mens. Tussentijds verschijnt twee keer per jaar in 
een oplage van 250 exemplaren. Donateurs krijgen 
het blad toegezonden.
De historische kring voor Oss e.o. DWM wil de 
geschiedenis van de bewoners in beeld brengen door 
onderzoek, lezingen en artikelen. Ook organiseert de 
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NL 90 RABO 0180 45 89 81 Rabobank Oss, ten name 
van de stichting De Werkende Mens te Oss.
Stuurt u svp ook een briefje met uw naam en adres 
ter bevestiging naar st. DWM, Marmerstraat 10, 5345 
TB Oss. Een e-mail kan ook, via de website www.
dewerkendemensoss.nl.
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 Foto voorpagina: 
Al generaties lang halen Ossenaren op de hoek van de Eikenboomgaard-Hooghuisstraat bij ’t Juffie van 
de famile Van Berkel hun ijsjes en friet. Inmiddels is het hoekpand alweer jaren bekend  onder de naam 
’t Friethuys. Jan Ulijn beschrijft in deze Tussentijds het ontstaan van ’t Juffie. (Foto PS)



Van de redactie

Het jaar 1923 is voor Oss een belangrijk jaar 

geweest – twee instellingen die in Oss grote betekenis 

hebben gehad (en nog hebben) hebben in dat jaar het 

levenslicht gezien.

In 1923 werden de eerste lessen verzorgd aan het 

Carmelcollege, een school die aanvankelijk alleen 

een HBS herbergde. In 100 jaar tijd is het Titus 

Brandsmalyceum uitgegroeid tot een middelbare 

school met opleidingen op vele niveaus. Bovendien 

worden er niet alleen de ‘standaard’ middelbare 

schoolvakken onderwezen… Vorig jaar is door 

De Werkende Mens (in samenwerking met de 

school) een mooie avond over deze boeiende historie 

georganiseerd. Ook het Stadsarchief heeft veel 

documenten in haar collectie die de geschiedenis  

van het TBL levend houden. 

Maar…. er is nog een instituut dat in 1923 in Oss met 

haar werkzaamheden begon. Een 100 jarig jubileum 

en ook weer niet. In 1923 werd Organon opgericht 

met onder andere Saal van Zwanenberg aan het 

roer. Het bedrijf begon met het winnen van insuline 

uit alvleesklieren van varkens en groeide uit tot een 

belangrijke speler binnen de farmaceutische industrie. 

Vanaf 2007 zijn er verschillende overnames geweest 

waardoor het ‘oude’ Organon onderdeel werd van 

het Amerikaanse MSD. Dat wil echter niet zeggen 

dat Oss geen farmaceutische industrie meer kent. De 

namen MSD, Aspen en Pivot Park kent iedereen wel, 

al is het van horen zeggen. Ook de naam Organon is 

weer in beeld als een nieuw bedrijf gespecialiseerd in 

vrouwengezondheid. Het ‘oude’ Organon is niet meer 

maar de farmaceutische industrie (de ‘pillendraaiers’) 

is nog hard aan het werk. Dus geen 100 jaar Organon 

maar wel 100 jaar FarmaFuture in Oss.

Wat misschien minder bekend is, is de thuishaven 

die Organon in de jaren ’30 was voor Joodse 

wetenschappers die nazi-Duitsland moesten 

ontvluchten. Zij kregen de kans om bij Organon 

een nieuw bestaan op te bouwen. Helaas bleken ze 

ook in Nederland niet veilig maar ze hebben stevig 

meegebouwd aan Organon. Over elk van hen valt een 

verhaal te vertellen – in deze Tussentijds leest u het 

verhaal van een van hen.

U bent er geleidelijk aan gewend geraakt dat wij 

ook ondernemende families die al lang actief zijn in 

Oss voor het voetlicht brengen. In deze Tussentijds is 

dat de familie Van Berkel, die vele jaren een ijssalon 

bestierden. Deze ijssalon stond bekend als het Juffie en 

vele generaties hebben daar gesnoept van ijsco’s. Dat 

leidde tot mooie ontmoetingen.

Over ontmoetingen gesproken, wij hopen u de 

komende periode weer te mogen ontmoeten bij onze 

activiteiten. Maar eerst lekker deze Tussentijds lezen!

Namens de redactie, 

Robert van Vlijmen



Mijmerend over ‘vruuger’ komen 

dikwijls verschillende nostalgische 

verhalen voorbij. Behalve hier; ’t 

verzoek om eens na te gaan hoe de 

geschiedenis van ’t Juffie is geweest. 

Dit intrigeerde me zo, dat, ondanks 

de mededeling na dit verzoek, ook nee 

een antwoord was, ik graag zou willen 

weten hoe een en ander is gelopen.

Allereerst hoe komt men aan de naam ‘’t 
Juffie’? Het lijkt een beetje ‘onossisch’. In 
mijn stukske Oss, waar ik ben geboren, 
sprak men van ‘ ’t Jufke’. Afijn, in het ge
illustreerd zondagsblad ‘De Stad Osch’ van 
12 februari 1899, vond ik een mooie defi
nitie.
Misschien wel van toepassing op me
vrouw Francisca van BerkelBolwerk die, 
op de hoek van de Eikenboomgaard en de 
Hooghuisstraat, in 1930 een buurtwinkeltje 
begon waar, naar alle waarschijnlijkheid, 
dagelijks te ge en verbruiken producten 
werden verkocht. Producten die de dage
lijkse behoeften aangingen.
Op zeker moment begon mevrouw Van 
Berkel ijs te bereiden in een houten ton 
met daarin een stalen bus. Met een spatel 

werd het ijs, met de hand, rond  gedraaid. 
Kortom, er was een handelsproduct gebo
ren in de vorm van ijs.

De specialiteit van ijssalon Van Berkel; het 
zelfgemaakte ijs naar een geheim recept. In 
het begin werd het vaak aangepast. Daarna 
is het recept ruim veertig jaar hetzelfde ge
bleven.
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IJskouwe Nostalgie
De geschiedenis van ‘ ’t Juffie’

J a n  U l i j n

Pand rechts van het witte ‘Hotel Govaert’ 
is de plek van ‘t Juffie.



De Ossenaren kwamen voor twee, drie of 
vijf cent een wafel proeven. Nog nooit had 
iemand een ijsje gezien. Er was één soort ijs, 
neutraal ijs met diverse benamingen zoals 
schepijs, vers ijs of banketbakkersijs.
Negen jaar later is de familie Van Berkel ook 

begonnen met friet bakken. In 1939 kwa
men, tijdens de mobilisatie, militairen 
langs die in de keuken aardappelen schil
den en bakten. Volgens zoon Henk, van ’t 
Juffie, was de friet geboren.
Na de oorlog is hiermee verder gegaan.  
’sZomers werd er ijs verkocht en om de 

winter door te komen werd er friet gebak
ken. Altijd nog in het oorspronkelijke boer
derijke aan de Hooghuisstraat.
In 1954 nemen de zonen, Broer en Henk, 
van mevrouw Van Berkel de zaak over. De 
eerste ijsjes en frietjes werden nog steeds 

verkocht in het ouderlijke boerderijke aan 
de Hooghuisstraat.
In de zomer van 1955 wordt het oude huis 
afgebroken en kwam er  nieuwbouw  met 
twee verdiepingen.
In 1999 wordt het bedrijf overgedragen aan 
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Links het nieuwe pand voor ijssalon Van Berkel in aanbouw

Een nieuwbouw voor 
ijssalon Van Berkel met 

twee verdiepingen. 
DAGBLAD VOOR OSS EN 

OMSTREKEN DD. 15 MAART 1955
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de ‘derde generatie’, Frank van Berkel en zijn compagnon Arthur 
Liedenbaum. De nadruk komt dan wat meer op de snacks te lig
gen en als de carnavalsvereniging ‘Los Zand’  met lichte satire hun 
Osse carnavalslied ‘D’n Boumanbal’ weten te verheffen tot beste 
Brabants carnavalslied kan ’’t Juffie’ niet achterblijven en de ‘Juf
fiebal’ is geboren. Appie Bouwman, de uitvinder van het ‘super
tje’, inclusief zijn beroemde bal krijgt zelfs een vermelding in de 
‘Osse Canon’.

Het fraaie nieuwe pand

Maar wat is nou de lekkerste gehaktbal, die van ’t Juffie of van Ap
pie? Beide preken ze voor hun eigen voordeur.
Tijdens het eerste Osse Promconcert in februari 2007 bezingt Arthur 
Liedenbaum, samen met zijn  ‘Osse Toppers’, Casper Janssen en  
Marco Ulzen, er zijn eigen gehaktballen in. (‘Ik draai Juffieballen 
bij het leven’).
Tot maart 2014 als het besluit valt, de gehaktballen zelf niet meer 
te maken omdat hun eigen ‘gehaktballenmachine’ het begeven 

De ijsverkoop ging tijdens de bouw gewoon vanuit de garage door.
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heeft. Ze besluiten ‘d’n Bouwmanbal’ in de plaats te nemen.
In april 2014 kruipt het bloed waar het niet gaan kan en keert men 
terug naar de roots van de ijssalon en wordt van het cafetariage
deelte een lunchroom gemaakt.
Dit is geen succes en in oktober 2015 neemt Jordaans ’t Juffie over 
en gaat onder een ander concept verder onder de nieuwe naam  
‘t Friethuys.

’t Friethuys

BRABANTS DAGBLAD 

31 DECEMBER 2014 

BRABANTS DAGBLAD 18 APRIL 2014



Het Marechausseemuseum in Buren had al enkele jaren 
geleden een tentoonstelling ingericht onder de prikkelende titel 
‘Dossier Oss, broedplaats van Misdaad en Ontaarding’. Corona 
verhinderde ons lang om daar heen te gaan en te zien waarom 
de marechaussee ons Oss zo beziet. Pas op 25 maart van dit jaar 
konden we er met zo’n 25 deelnemers een kijkje nemen naar 
wat de marechaussee over Oss te vertellen heeft op dit terrein. 
Dat was in een compacte expositie bijzonder leerzaam in beeld 
gebracht. 

Als Ossenaren weten we natuurlijk wel dat er rond 1890 en in de jaren ’20 
en ’30 van de twintigste eeuw veel aan de hand was in Oss aan criminaliteit 
in de vorm van inbraak en diefstal, brandstichtingen, gewelddadige bero-
vingen en moorden. In de expositie werd met veel informatie en originele 
documenten, een computergame en foto’s, zelfs wapens, in beeld gebracht 
hoe de sociale omstandigheden in Oss er toe leidden dat er twee keer 
sprake was van een golf van criminaliteit. De gemeentepolitie kon dit alle-
maal niet aan en de marechaussee werd destijds met extra manschappen 

naar Oss gedirigeerd om de orde terug te brengen. Dat ging niet zonder 
slag of stoot. Wachtmeester der Marechaussee Gerard Hoekman werd in 
1893 zelfs op de Heuvel doodgeschoten door leden van de ‘Osse bende’, 
voor zover die bestond. Dit veroorzaakte landelijk ophef en dit trieste 
voorval staat begrijpelijk ook met grote aandacht vermeld in de geschiede-
nis van het korps marechaussee. Na het bezoeken van de expositie in het 
monumentale gebouw van het museum maakten we met een stadsgids 
nog een rondwandeling door het fraaie vestingstadje Buren. PS
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Excursie Buren 25 maart 2023
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In het Stadsarchief in de 

bibliotheek wordt een belangrijk 

deel van de Osse historische 

documentatie bewaard.  

Er is een speciaal depot gebouwd 

voor de opslag van de oude 

documenten en de enorme schat 

aan foto’s en negatieven.  

In deze rubriek lichten we die 

bronnen toe, onmisbaar voor de 

kennis van de Osse historie. 

Dit keer een foto van een aantal, lang niet alle, schoolkranten van het Titus 
Brandsmalyceum, in Oss en wijde omgeving beter bekend als TBL. In het mid-
den speciale uitgaven over de viering van het 50-jarig jubileum in 1973 van de 
school. Een jubileum dat nu in 2023 om het alweer honderdjarig bestaan gaat. 
Het TBL maar ook het Stadsarchief besteedt daar met allerlei activiteiten 
gepaste aandacht aan. Tot en met 23 september is in de expositiehoek van 
het Stadsarchief de tentoonstelling ‘100 jaar TBL’ te zien. Deze kleinschalige 
tentoonstelling is gemaakt in samenwerking met het Titus Brandsma Lyceum. 
In mei is het honderdjarig jubileum van deze bekende Osse school gevierd 
met onder andere een boek, een reünie en de première van een documen-
taire. Deze docu is gemaakt door twee leerlingen van de school, die dit hebben 
gedaan voor hun profielwerkstuk.

De school heeft een uitgebreid eigen archief, maar zoals de foto laat zien, ook 
in de collectie van het Stadsarchief zijn diverse stukken te vinden. Waaronder 
deze schoolkranten, die mooi de tijdsgeest weergeven.

Uit de schatkamer van het Stadsarchief
Paul Spanjaard
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Reeds lang bestond er in 

Oss behoefte aan een goed 

geoutilleerd gebouw voor het 

geven van uitvoeringen en 

concerten. Het Bondsgebouw 

aan de Heuvel was allang te 

klein geworden en het nieuwe 

Komplan (red. plan voor een 

aanpassing van het centrum van Oss) van februari 

1954  gaf geen ruimte om een verbouwing van het 

Bondsgebouw te realiseren. De enige oplossing 

voor het zalenprobleem was het oprichten van 

een geheel nieuw concertgebouw, zo dachten 

B&W als antwoord op vragen die raadsleden bij 

het onderzoek van de jongste begroting in 1954 

stelden. Verschillende leden waren echter van 

mening dat een heel nieuw gebouw nog wel lang 

op zich zou laten wachten en zij drongen er dan 

ook op aan om, gezien het nijpende tekort aan 

behoorlijke zaalruimte, het huidige Bondsgebouw 

uit te breiden. B&W waren het niet eens met 

de leden, die realisering van plannen voor een 

geheel nieuw gebouw in de naaste toekomst voor 

onmogelijk hielden. 

[1954 ]

Dagdromen van een nieuw 
concertgebouw annex 
gemeentehuis in Oss

F r a n s  v a n  d e  V o r s t

Het dagelijks bestuur van de gemeente 
stelde volgens de bronnen dat verwezen
lijking van de plannen voor een nieuw the
ater wel degelijk op korte termijn moge
lijk was. Oss kon binnen afzienbare tijd een 
fonkelnieuwe concertzaal krijgen. In het 
najaar van 1954 kreeg architect F.H. Pour
lefou van het college opdracht een ontwerp 
te maken, maar B&W konden dit besluit 

niet openbaar bekend maken, aangezien de bouw van een schouwburg 
ten nauwste samenhing met het toen nog niet vrijgegeven Komplan, 
dat op verzoek van B&W ontwikkeld was door prof. Froger. Burgemees
ter Delen moest bij de begrotingsbehandeling in 1954 daarom in raad
selen spreken en kon niet anders meedelen, dan dat het college de bouw 
van een concertzaal in de naaste toekomst wel degelijk mogelijk achtte.
Bij de installatie van burgemeester G.J. Delen, in september 1946, meldde 
hij in zijn speech dat een  nieuw Komplan voor de binnenstad, de ko
mende tijd zijn aandacht zou krijgen en daarna definitieve vormen zou 

aannemen. De structuur van de Osse binnen
stad zou drastisch worden gewijzigd. Het ste
delijk karakter zou een geheel vernieuwd aan
zien krijgen als het plan door de raad goedge
keurd werd. Het plan voorzag onder andere 
in verbreding en nieuwe aanleg van wegen en 
aanleg van twee tunnels.

Prof. Froger had aan de hand van verschillende 
plattegronden de voorlopige hoofdlijnen van 
het plan toegelicht in het bijzijn van gemeente
raadsleden en verdere genodigden. Het gehele 
plan was opgesteld en geprojecteerd voor een 
Osse bevolkingsgroei van 22.000 naar 35.000 in
woners. Behalve in een oplossing van huidige 

Van	de	redactie.	Frans	van	de	Vorst,	oud-medewerker	van	
het	Streekarchief	Brabant	Noordoost,	duikt	na	zijn	pen-
sionering	nog	altijd	met	enthousisasme	in	de	archieven	
van	de	gemeente	Oss.	Hij	komt	daarbij	telkens	interes-
sante	en	soms	ook	zeer	verrassende	verhalen	tegen.	Dit	
keer	een	verhaal	uit	1954	over	een	spectaculair	plan	voor	
een	nieuw	theater	en	gemeentehuis.	Een	verhaal	met	aan	
het	slot	een	onverwachte	wending...

Jules Henri Froger 
(1903-1976) was een 
Nederlands architect 
en stedenbouwkundige 
en hoogleraar aan de 
Technische Hogeschool 
te Delft
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en toekomstige verkeersproblemen was in 
het nieuwe plan rekening gehouden met 
de bouw van een nieuw gemeentehuis in 
combinatie met een concertgebouw en de 
aanleg van parken. De uitvoering van het 
plan, zoals het nu ter tafel lag, moest uiter
aard nog behandeld worden in de gemeen

teraad voor een definitieve beslissing.
Tijdens de bespreking van het Komplan 
in de raadsvergadering van 21 januari 1955 
werd een tipje van de sluier opgelicht. “Het 
moet daar en daar komen”, zo deelde de ste
denbouwkundige prof. ir. J.H. Froger mede, 
achter het huidige gemeentehuis, daar was 

ruimte opengelaten voor het project waar 
Oss al lang op zat te wachten: een concert
gebouw annex gemeentehuis. 

Een paar dagen na de raadsvergadering van 
21 januari ‘55 reisden, volgens een niet na
der genoemde bron, enkele raadsleden, on
der leiding van de burgemeester, naar het 
kantoor van architect Pourlefou in Den 
Haag om uitleg over het nieuwe project 
te krijgen. Toen zij aankwamen nam de 
architect hun direct mee naar zijn werk
kamer waar de maquette van het toekom
stige project stond opgesteld. Aan de hand 
daarvan gaf hij een uitvoerige beschrijving 
van het gebouw dat groots van opzet was. 
De belangstelling ging vooral uit naar de 
werkwijze van Pourlefou. Voordat hij zich 
in Nederland vestigde had hij in Frankrijk 
opzien gebaard door zijn snelle manier van 
werken volgens de ‘Amerikaanse methode’, 
dat betekende snel en afdoende handelen.

Maquette van concertgebouw annex stadhuis Oss.

Het stadspark achter het gemeentehuis, nu Museum Jan Cunen.



Oss krijgt primeur van de ‘blitz-
sloper’
Pourlefou maakte gebruik van de nieuw
ste machines en hulpmiddelen om bij de 
voorbereidende werkzaamheden zo weinig 
mogelijk tijd te verbruiken. Deze werkwijze 
wilde hij in Oss ook toepassen. Om het ter
rein bouwrijp te maken wilde hij gebruik 
maken van een bulldozer van het type met 
atoom straalaandrijving die in korte tijd 
snel grote oppervlakten kon egaliseren en 
bouwrijp maken. Deze machine kon met 
het grootste gemak de zwaarste bomen uit 
de weg ruimen. Het type bulldozer was een 
nieuwe vinding, speciaal voor het Ameri
kaanse leger ontworpen. Deze bulldozer 
was nu ook beschikbaar voor nietmili
taire doeleinden. Architect Pourlefou was 
in bezit van deze kostbare bulldozer en liet 
die vanuit Frankrijk overkomen naar Ne
derland. Hij kon dan direct beginnen met 
de voorbereidende werkzaamheden voor 
het Osse project. Hij had de opdracht van 
het gemeentebestuur binnen voor de bouw 
van de nieuwe schouwburg annex gemeen
tehuis dat achter het gemeentehuis het 
bouwwerk zou komen. Na het gereedko
men van het bouwwerk zou het gemeente
huis, het huidige Museum Jan Cunen, wor
den afgebroken. Er werd ook een nieuwe 
weg aangelegd, de huidige Raadhuislaan. 
Volgens professor Froger vormden de plei

nen en gebouwen een spel van ruimte en 
architectuur. Het lag voor de hand dat eerst 
de bomen achter het gemeentehuis opge
ruimd moesten worden. En daarvoor had 
de architect zijn Amerikaanse bulldozer 
nodig. Dit alles zou gebeuren komende 
vrijdag, dan zou de bulldozer arriveren en 
werd er gelijk begonnen met het bouw
rijp maken van het terrein. Dat betekende 
dus dat hij vrijdagmiddag in enkele uren 
tijd de bomen in het stadspark had opge
ruimd en men met het graafwerk kon be
ginnen voor het leggen van de fundering 
voor het nieuwe gebouw. Men wilde het 
concertgebouw voor het nieuwe seizoen 
gereed hebben. Alles moest snel gebeuren, 
er was gevaar van vallende bomen zodat 
de toeschouwers alleen op het Heschepad 

mochten toe kijken. Om geen enkel risico 
te lopen en volledig beveiligd te zijn tegen 
eventuele radioactieve straling adviseerde 
Pourlefou de geblote lichaamsdelen te be
veiligen door een laagje vette vaseline aan 
te brengen.  De architect was zelf aanwezig 
voor het geven van aanwijzingen. Er waren 
ook prominente lieden uit de bouwwereld 
uitgenodigd om naar Oss te komen om dit 

unieke gebeuren te aanschouwen en ook 
het Ministerie van Wederopbouw had be
langstelling getoond. 

Hoe het verder is afgelopen met het uitvoe
ren van dit grote project kan ik u vertellen, 
het is in deze vorm nooit tot uitvoering ge
bracht. De vrijdag van de zogenaamde start 
viel op 1 april 1955... Het hele verhaal bleek 
een geslaagde grap van het Dagblad voor 
Oss en Omstreken. Architect ‘Pourlefou’ 
(‘voor de gek’) was al een hint voor de lezers. 

Redactie: een nieuw Theater De Lievekamp en 
het nieuwe gemeentehuis aan een nieuwe Raad-
huislaan werden in de jaren zestig gerealiseerd. 
In andere ontwerpen maar wel op de gedroomde 
locatie volgens het plan van prof. Froger.

Bronnen

• Dagbladencollectie 1950-1956, aanwezig in 

Stadsarchief Oss

• www.delpher.nl
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In volksgebruiken spelen de overgangsfasen 
in het leven een grote rol. We kennen veel 
van die rituelen rondom de grote momenten 
in het leven nog steeds. We vieren op zijn 
minst geboorte, verjaardagen, het toetreden 
tot de geloofsgemeenschap zoals bij de 
Communie, de verloving en het huwelijk en 
het overlijden. De dingen die we vieren 
veranderen door de tijden heen, de manier 
waarop we gedenken en vieren verandert 
ook in de tijd, daar kunnen we ontwikkelingen 
en aanpassingen in zien. We hebben dankzij 
moderne media en reismogelijkheden 
gemakkelijk toegang tot andere culturen en 

gebruiken. De opmars van het Amerikaanse 
ritueel van de viering van Valentijnsdag op 
14 februari is daar een mooi voorbeeld van. 
Dat heeft pas sinds de jaren ’90 een plek op 
de kalender van evenementen en rituelen in 
Nederland gekregen, driftig gepromoot door 
commerciële partijen die extra omzet in 
cadeaus toejuichen. Ook het verschijnsel van 
de ‘baby-shower’, een ritueel uit India, is nu 
zo goed als vanzelfsprekend onder jongere 
generaties, evenals de ‘gender-reveal party’ 
met blauwe of roze confettikanonnen en 
ballonversieringen. 

In de Krinkelhoek van Oss kwamen we een 
fraai voorbeeld tegen van de viering van twee 
belangrijke momenten in het leven. In dit 
huis woont ‘Stees’ die 30 jaar werd en boven-
dien geboorte gaf aan dochter River, mis-
schien wel tegelijkertijd, wat uitermate 
opmerkelijk zou zijn. Ook treedt ‘Stees’ door 
de geboorte van haar kind toe tot een 
andere categorie van het vrouwelijk deel van 
de samenleving, dat is helder vermeld. ‘Stees’ 
is nu een MILF, een Amerikaanse uitdrukking 
voor een vrouw met kind, een moeder, maar 
nog zeer begeerlijk, om het netjes uit te 
drukken. Da ge da wit! PS

Een nieuwe levensfase voor Stees
 I M M A T E R I E E L  E R F G O E D  ( A F L .  5 )
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Oss heeft natuurlijk al langere tijd een bepaalde reputatie. 

Maar wist je dat een jeugd in Oss zelfs als verzachtende 

omstandigheid werd aangevoerd? Een negentiende-eeuwse 

rechtbankverslaggever schrijft hierover. Het leuke is dat hij 

de verdachte zelf ook aan het woord laat komen: 

‘Het 21jarige schoenmakertje Adrianus van Driel is een klein net 
ventje, maar hij zit erbarmelijk slecht in de kleren. Het is hem 
niet best gegaan sinds hij op 18 juni 1893 zijn 
baas, schoenmaker Theunissen te Beek bij Nij
megen, bestal. Op die dag was Theunissen met 
zijn vrouw en schoonvader weggegaan. Janus 
was alleen thuisgebleven. Hij nam de sleutel 
van de kast, waarvan hij wist dat die achter de 
spiegel in de woonkamer hing. Hij opende de 
kast, nam daaruit de aanwezige contanten, te
zamen f 22,75, ontvreemdde ook nog een paar 
laarzen en een zijden pet, en ging heen. 
Hij zegt dat hij het heel goed bij Theunissen 
had. Waarom bestal hij hem dan? ‘Uit mense
lijke zwakheid.’ Van al het geroofde was natuur
lijk niets meer over dan de pet. Waarom had hij 
die meegenomen? Had hij niets om op te zet
ten? ‘Jawel, ik had een hoed, maar het stond zo 

gek, om met een hoed op te gaan lopen!’ Hij had de meeste tijd in 
België rondgezworven. Enige tijd geleden werd hij in Den Bosch 
veroordeeld wegens landloperij, een ander vonnis had hij niet ten 
laste. ‘Ik heb veel armoede geleden,’ zei hij. 
De ellende moet wel ondragelijk zijn als je jezelf aangeeft om daar 
in de gevangenis aan te ontkomen. De ambtenaar van het O.M. 
vroeg tegen de beklaagde wegens diefstal een gevangenisstraf van 
drie maanden.
Het was aan Mr. van Essen opgedragen voor deze verdachte, die 
zich in voorlopige hechtenis bevond, te spreken. Veel was er niet tot 

‘Menselijke zwakheid’
de Osse opvoeding van Adrianus van Driel 

M a r i t a  v a n  B r u s s e l

Oproep voor het aanhouden van Adrianus van Driel in het Algemeen politieblad 1893
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verdediging van zijn cliënt in 
te brengen. Aan het bewijs van 
zijn schuld ontbrak niets. De 
pleiter geloofde niet dat de be
klaagde een erg slecht mens is, 
maar wel dat hij het ongeluk
kig getroffen had door te Oss 
geboren en opgevoed te zijn. 
Hij vermoedde dat de slechte 
voorbeelden aldaar en de niet 
prijzenswaardige zeden in die 
gemeente een ongunstige in
vloed op hem gehad hebben. 
Hij hoopte daarom op de wel
willendheid van de rechters, 
ook omdat de diefstal al twee 
jaren geleden plaats vond.’ 
(Arnhemsche Courant, 15 juli 
1895, iets bewerkt ten behoeve 
van de leesbaarheid)
Een origineel argument van de 
advocaat! Toch gaat de rechter 
er niet in mee en geeft Adrianus 
drie maanden gevangenisstraf, 
met aftrek van voorarrest. Adri
anus zal het niet erg gevonden 
hebben. Het leven in de gevan
genis geeft tenminste de zekerheid 
dat je eten en onderdak hebt. 

Een jeugd in Oss
Laten we eens kijken naar de jeugd van Adrianus van Driel. Hoe 
zit dat met die Osse opvoeding en die slechte voorbeelden? Helaas 
blijkt zijn jeugd niet zo fijn te zijn. Zijn vader Laurentius is een 
notoire drinkebroer. Zijn eigenlijke beroep is kleermaker, maar 
meestal verhuurt hij zich als arbeider. Hij trouwt in 1872 met een 
jonge weduwe, Adriana van Andel. Zij heeft al drie kinderen uit 
haar eerdere huwelijk met Cornelis van Thiel. Laurens en Adriana 
gaan wonen op de Varkensmarkt, en krijgen samen vier kinderen, 
drie zonen en een dochter. Een daarvan is onze Adrianus, geboren 
op 13 april 1874. Moeder Adriana is ziek, en sterft uiteindelijk aan 
tuberculose. Adrianus is dan acht jaar. Terwijl hij naar de lagere 
school gaat, zuipt zijn vader zich vooral een stuk in de kraag en 
onderneemt bedeltochten. Toch vindt hij een nieuwe vrouw die 
met hem wil trouwen; Antonia Timmermans. Zij is al weduwe, 
van Jan Bevers, en brengt twee kinderen met zich mee. Uiteindelijk 
wonen er maar liefst zestien personen op het adres Varkensmarkt 
A223: want behalve het gezin Van DrielVan ThielTimmermans
Bevers is daar ook nog de weduwe Johanna van DintherVan Bu

ren met haar drie volwassen 
kinderen. Armoede, huiselijk 
geweld en chaos tekenen het 
bestaan aan de Varkensmarkt. 
De politie heeft de handen vol 
aan broers van Adrianus, met 
hun vechtpartijen, drank
misbruik en vernielingen. 
Het is trouwens opmerke
lijk dat maar liefst vijf van de 
bewoners van Varkensmarkt 
A223 in de loop der jaren naar 
de rijkswerkinrichtingen in 
Drenthe worden opgestuurd! 
De Osse politie schrijft in een 
procesverbaal: ‘Het gezin 
staat zeer slecht bekend’. 

Geen slecht mens
Het is al heel wat dat Adrianus 
de lagere school heeft bezocht. 
Maar doorleren is er voor hem 
niet bij. Als hij veertien jaar 
geworden is gaat hij in Til
burg in de kost bij schoenma
ker Lommers. Na exact twee 
jaar, op 15 april 1890 vertrekt 

hij uit Tilburg, en vindt nieuwe kosthuizen bij verschillende 
schoenmakers in Ravenstein, Reek en Macharen, en vervolgens 
in Beek dus, waar zijn menselijke zwakheid hem parten speelt 
als hij in de kost is bij schoenmaker Theunissen. In Oss komt hij 
niet meer, hij zwerft. En wordt in uiteenlopende plaatsen als Hil
varenbeek, Geffen, Ossendrecht en Den Bosch opgepakt wegens 
landloperij. Hij bevestigt voor de rechter dan steeds dat hij prima 
in staat is om te werken, maar geen middelen van bestaan heeft. 
Tja, hij heeft natuurlijk ook zijn eigen glazen ingegooid door zijn 
werkgever te bestelen. Wie wil hem nog in dienst nemen? Maar 
liefst vier keer wordt hij naar de rijkswerkinrichting voor landlo
pers in Veenhuizen gestuurd. Hierdoor zijn er schitterende foto’s 
van hem bewaard gebleven. En weten we dat hij op eenentwin
tigjarige leeftijd al kalend was. En kennen we een ander leuk de
tail: hij heeft een tattoo op zijn onderarm, van ‘een dame’. Wat er 
van hem geworden is, is onbekend. Na 1904, na weer een ontslag 
uit Veenhuizen, loopt het spoor dood. Is hij zijn broers gevolgd 
naar Duitsland? Is hij teruggekeerd naar België? Heeft hij op een 
nieuwe plek een gezinnetje gesticht, of is hij toch in de goot ge
eindigd? Wie het weet, mag het zeggen!

Politiefoto’s van Adrianus van Driel
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Voetbal in Oss,  
het begon anno 1892
Voetbal was in het begin eigenlijk een win
tersport, voor meer welgestelde jonge man
nen, die in de zomer de cricketsport beoe
fenden. Later werd het ook voor veel vrou

wen, jongens en meisjes en zeker niet te ver
geten de scheidsrechters een sport, waar ook 
veel vrijwilligers aan verbonden werden. 
En niet te vergeten de vele toeschouwers, 
die de wedstrijden bezoeken. Kortom, voet
bal werd en is een samenbindend element.

Wanneer zal het geweest zijn, jaren geleden 
in ieder geval, ik was al jaren een fanatiek 
voetbalverzamelaar van alles over de gehele 
wereld. Tot het op een gegeven moment bij 
me op kwam om eens uit te zoeken wanneer 
men in Oss voor het eerst is gaan voetbal
len. Dat is me gelukt, al ging het niet van
zelf. Talloze krantenartikelen, foto’s, uit
slagenlijsten, jubileumboeken heb ik uit
geplozen en kwam tot de ontdekking dat 
een ‘elitebedrijfsvoetbalteam’, dat voorna
melijk bestond uit spelers van het hogere 
kader van de plaatselijke ‘botterfabriek’, dat 
wil zeggen de margarinefabriek van Jur
gens, in 1892 de eerste was. Osch, toen zo ge
schreven, telde in die tijd 8000 inwoners. Fa
brieksmedewerker Frans van Bokhoven was 
de kartrekker van het eerste voetbalteam. 
De club kreeg de naam A.N.T.O.N.I.,  wat 

Ruim 130 jaar 
     voetbal in Oss 

G e r r i e  v a n  d e r  H e i j d e n

Het eerste voetbalteam van 
Oss werd opgericht onder 
de naam A.N.T.O.N.I in 1892. 
Hier het team omstreeks 
1918.

Redactie: Voetbal is een sport die in de negentiende eeuw in Engeland populair begon te worden. 
Het waaide in die tijd ook over naar Nederland. In 1865 werd de eerste voetbalwedstrijd in 
Nederland georganiseerd. De wedstrijd werd in Enschede gespeeld tussen een team van Engelse 
textielarbeiders en een team met leden van de Britse delegatie uit Den Haag. In 1879 werd de 
eerste Nederlandse voetbalclub opgericht: Haarlemsche Football Club (HFC). (Wikipedia). Gerrie 
van der Heijden, zelf een fanatiek voetballer geweest, pendelend tussen zowel Cito als svTOP, 
met roots in de Kortfoortstraat, houdt zich al jaren bezig met de geschiedenis van het voetbal in 
Oss en in de regio. Voor Tussentijds heeft hij er een historisch overzicht van gemaakt dat in twee 
delen liefst meer dan 130 jaar voetbal in beeld brengt.
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Alleszins Nuttig Tot Ontspanning Na In
spanning betekende. (red. Antoon Jurgens, 
oprichter van de margarinefabriek zal het 
ook een mooie naam hebben gevonden). Er 
deden toen vooral hoger opgeleide mede
werkers mee, zeker niet het werkvolk. En
kele spelers waren Pulles, Bakker, Van den 
Bergh, Daunhower, De Warem, Thijssen, 
Van der Elzen, Hustinkx, Spocken en de 
Jong. Het veld lag aan het Heschepad, wat 
nu het Margarinepad is.
In seizoen 18991900 deed A.N.T.O.N.I mee 
aan een competitie met onder andere pas 
opgerichte clubs zoals Wilhelmina uit Den 
Bosch, GVV uit Ginneken en toen ook nog 
de Bossche club Be Quick.

Op 17121899 werd de B.V.B. (Brabantse 
Voetbal Bond) opgericht. In 1900 telde de 
stad Osch 8429 inwoners. 
Al spoedig werden meer voetbalclubs opge
richt in Oss, zoals Prins Hendrik rond 1900.
In seizoen 19041905 kwam de bekende 
voetbalpropagandist dokter Johan Cor
nelis Stoltz uit Oss aan het hoofd van de 
Brabantse Voetbal Bond (zie foto), maar op 
het eind van dat seizoen legde hij de voor
zittershamer al weer neer. Hij werd op 24
011854 geboren in Willemstad (Curacao) en 
ligt vanaf 07051935 begraven op de Eiken

boomgaard. Vanaf 01041893 was hij dokter 
aan de Peperstraat 21 in Oss.

In 1916 oprichting van OVV Sparta (foto 3) 
en Organon Boys. Omdat men in die tijd 
geen reclame mocht maken werd de naam 
al spoedig veranderd in DAW, wat de De 
Aanhouder Wint betekent.

Verder komt in die tijd Groen/Zwart uit de 
Neerveldstraat tot stand en SDO (Samen
spel Doet Overwinnen) uit de buurt van de 
Hescheweg.

Dokter Johan Stoltz

In 1919 telde Oss 11.000 inwoners.

Op 01061920 volgde het toen genoemde 
Sportvereniging ‘20 (heden O.S.S.’20), waar 
o.a. Willy Klatt, Ruud van Rossum en 
Hentje van Dijk de kar trokken. De hui
dige, nog steeds oudste Osse voetbalclub, 
O.S.S.’20, dat na enkele mislukkingen, dan 
toch op die datum officieel werd opgericht 
onder de naam ‘Roomskatholieke sportver
eniging O.S.S’, wat Oss Staalt Spieren bete
kent. Een van de donateurs was Jan Cunen 
(18841940), de eerste archivaris van Oss en 
naamgever van het huidige Museum Jan 
Cunen. De club kreeg al snel het predicaat 

In 1916 komt het tot de oprichting van O.V.V. Sparta.

Op deze foto het team van Sportvereniging ’20 in mei 1923 samen met spelers van 
voetbalvereniging Riga uit Elberfeld bij Wuppertal.
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‘de club van d’n Heuvel’ (mannen met hoe
den) omdat ze weinig aanhang onder de ar
beiders had, de mannen met petten. Enkele 

spelers van deze club waren keeper Nol Cee
len, Gerrit Hendriks, Jan Krammer, Theo 
Weerens, Mols, Nico de Louw, M. Krammer, 
Ruud van Rossum, Cox, Willie Klatt, Hentje 
van Dijk, Rombach en Wim Meijers. Hun 
veld lag toen aan de Molenstraat, waar ook 
T.O.P. later ging voetballen. O.S.S.’20 was 
ook de club die het 1e Gemeentelijk Sport
park gebruikte, toen gelegen aan de Berg

hemseweg en in de jaren vijftig bebouwd 
met de Schadewijk.

1920 D.E.V.O van het Schayksveld, dat Door 
Enige Vrienden Opgericht betekende. 1920 
Excelsior in de buurt van het Heschepad 
(zie foto) Excelsior was een club vlakbij het 
centrum, met spelers zoals Toon Wilden
berg, Jan van Heeswijk, Jan Putters, Harrie 
van Dalen, Arnold Princen, Kees van Uden, 
Theo Husson, Wim van Dalen, J. van Dole
weerd en P. Leijten. Voorzitter en secretaris 

was Bertuske van der Wielen, met Henry 
Princen als penningmeester. Het clubhuis 
was bij Jacobus van der Elzen, op de hoek 
van het Heschepad, wat enige tijd bekend 
was als café Toffee.

1921 oprichting voetbalvereniging Victoria. 

1921 O.V.C. (Ossche Voetbal Club) uit de 
Osse Hei, dat door een fusie uit Victoria en 
Sparta is ontstaan. Het bekendste lid van 
deze club was wel Jaske van Hout, hij liep 
een ernstige onderbeenblessure op in een 
wedstrijd van seizoen 19311932 op hun 
veld aan de Hazenakker tegen het Tilburgse 
OranjeWit.
Over het ontstaan van O.V.C. is het vol
gende bekend. Op een mooie lenteavond 
eind mei 1921 werd er een partijtje voet
bal gespeeld tussen spelers van de toen be
staande clubs Victoria (begin 1921) en Sparta 

Voetbalclub Excelsior rond 1920.

Voetbalclub O.V.C. op hun speelveld in 1931.

Clublied van O.V.C.

Als echte Brabantsche jongens
Beminnen wij de sport;
Zij geeft ons kracht en vreugde,
Versterkt den geest voor God.

Refrein:
Dat is ons aller leuze:
Lang leve O.V.C.!
Dat is ons aller leuze:
Lang leve O.V.C.!

Met moed, met hoop, met eendracht,
Gaan wij den wedstrijd in;
Het spel is doel, - de uitslag,
Is Steeds naar onzen zin

Refrein

Wij werken en wij strijden
Tot eer van onze vaan;
Wij willen moedig volgen,
Waar ’t kruis ons voor zal gaan.

Refrein tot slot
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(1916). De club Sparta draaide niet meer als 
in de jaren daarvoor en was aan het eind van 
hun latijn. Er werd al een tijdje, door de nog 
weinige aanhang, naar een andere vorm ge
keken om met voetbal verder te gaan. Na 
afloop van dat partijtje werd in het café van 
Cees van Boxtel (café Kiske) aan de Hesche
weg, onder het genot van een drankje, door 
de kleine aanhang  van Sparta overleg ge
pleegd over het verdere bestaan van hun 
club. Er werd toen besloten om niet met 
Sparta verder te gaan, maar hoe nu verder? 
Enkele weken later werden enkele jongens 
benaderd, die behoorlijk met een bal kon
den omgaan, om met een samengesteld 
team richting Heesch te gaan, om aldaar 
op een veld langs de weg HeeschNistelrode 
tegen H.V.C te spelen. Het naamloze team 
uit Oss won en een zekere A. van Orsouw 
ging toen verder de kar trekken en deed een 
week later met datzelfde team mee aan een 
tournooi, georganiseerd door H.V.C. En wat 
bleek, ze wonnen en kwamen ‘zingend’ bij 
café Kiske aan. Later werd tegenover het 
café een stuk grond van de heer Uitden
willigen gehuurd, waar nu de Hazenak
ker is. Er werd in de gehele buurt een col
lecte gehouden om een bal en kleding aan te 
schaffen, om zelfs aan een echte competitie 
mee te gaan doen. Marinus Megens ging 
naar drukkerij Acket om toegangskaartjes 
te laten drukken, maar stond daar met de 
handen in het haar, welke clubnaam erop 
moest. Hij besliste ter plaatse en zei, doe 
maar O.V.C. van Ossche Voetbal Club.

• DES (Door Eendracht Sterk) uit de Teu
genaarstraat, dat later ging fuseren met 
DEVO en nog later DESO werd.

• 1923 Ossche Boys
• 1924 Jonge Kracht 1924 Concordia
• Het Teugenaarspad. De Vogelteams met  

De Mussen, De Vlaamse Gaaien enz. 

Seizoen 19241925 promoveerde O.S.S.’20 
door knap derde te worden in de Over
gangs klasse B. Als huldiging voor deze 
prestatie speelt men op 03051925 een 

wedstrijd, nu voor het eerst in het geel/
blauw, de Ossche stadskleuren, al had dat in 
die tijd niet iedereen aan. Men verliest met 
veel publiek met 14 met de volgende spe
lers … keeper Scheren – backs Timmermans 
en Terborg – middenvelders Hendriks, Van 
Rossum en Van Dijk – met aanvallers Van 
Dalen, Van Gemert, Lensing, Krammer en 
Verhamme.

Op de morgen van 17051925 was er een 
receptie voor het eerste lustrum in de bo
venzaal van Hotel VerhallenSmits, gelegen 
pal naast de Paterskerk aan de Molenstraat, 
schuin tegenover het veld. De supporters 
geven als blijk van waardering een vaandel, 
ontworpen door de heer A van Thiel. Het 
volgende seizoen, 19251926,  kwam men uit 
in de ‘nieuwe’ 1e klasse van de RKF (Rooms

T.O.P., het eerste team in 1934/35, kampioen in de derde klasse KNVB.

1928, het bedrijfsvoetbalteam van de NV Hartogs fabriek.



Katholieke Federatie). Een van de eerste wed
strijden was uit tegen het Ossche O.V.C. die 
hun veld hadden in de Ossche Hei, tegenover 
café Kiske, waar nu de Hazenakker ligt. De 
vele toeschouwers werden vooraf ‘extra’ door 
1 politieman gecontroleerd op hun kaartje. 
Velen konden de wedstrijd bijna niet volgen, 
door de stofwolken op het kale veld, met hier 
en daar een plukje gras.
Op 9 april 1928, in de paasvakantie, werd 
T.O.P. (Tot Ons Plezier) opgericht door en
kele straatvoetballertjes op het kantoortrapje 
van Huize Kio, de voorname villa van de fa
milie Jurgens dat toen nog naast De Groene 
Engel stond. T.O.P. speelde op een veldje, te
genover Huize Kio. Dat is nu het Margari
nepad, toen Heschepad. 

Ook gebruikte T.O.P. wel eens een zande
rig braakliggend terrein aan de Burgemees
ter vd Elzenlaan/ Dokter Hermanslaan, in 
Oss bekend als de Villawijk. Voor een thuis
wedstrijd worden de doelpalen en lat opge
haald bij bakker Toontje van Bergen aan de 
Nieuwe Brouwerstraat. 
In die tijd begon O.S.S.’20 ook met atletiek, 
en ging haar wedstrijden spelen op het eer
ste Gemeentelijk Sportpark van Oss aan de 
Berghemseweg, op de grond waar voorheen 
Meubelhuis Heijmans stond.
December 1928 werd Hartog opgericht, maar 
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Het team van De Reuver Houtbedrijf (jaar onbekend).

De Patronaat Sport 
Vereeniging (P.S.V.) in 1930, 
opgericht vanuit de H. 
Hartparochie (Bloemskerk).

De velden van de voetbalclubs lagen ver-
spreid over heel Oss, met name eschepad/
Margarineachter het Titus Brandsma-lyceum, 
In de Villawijk, nu Burgemeester van den 
Elzenlaan. Verder op het eerste gemeentelijk 
sportpark aan de Berghemseweg.  Ook werd 
er gespeeld aan de Molenstraat, achter café De 
Schuur/Bioscoop Luxor. Er werd ook gespeeld 
achter café Willems aan de Hescheweg. Ook 
lag er een veld aan de Kruisstraat, de grond 
van later de Meisjes Huishoudschool en de 
Middelbare Agrarische School (nu gebouw 
Volksuniversiteit).

Huize Kio, naast wat nu gebouw De Groene 
Engel is. De villa is in de jaren ’80 afgebroken. 
Destijds was Kio het woonhuis van de familie 
Jurgens. De Groene Engel was het kantoor 
van de margarinefabriek op het terrein achter 
deze gebouwen.



fuseerde al snel (september 1929) met Zwa
nenberg.

In 1929 werd Z.H.C (Zwanenberg/Hartog 
Combinatie) opgericht en De Reuver Sport 
Vereniging, van medewerkers van De Reu
ver Houtbedrijf. 
Zoals meerdere clubs in die tijd kreeg TOP 
toen hun veld aan de Molenstraat, achter 
café De Schuur. Het inmiddels 10jarige 
OVC speelde nog steeds in de buurt van de 
Hazenakker.

In 1932 werd voetbalvereniging De Trek
vogels opgericht, het latere P.S.V. (Patro
naat Sport Vereniging) van de Heilig Hart
parochie. Hun veld lag op de grond waar 
voorheen de Huishoudschool voor meisjes 
en later de Middelbare Agrarische School 
stond, nu het gebouw Volksuniversiteit aan 
de Kruisstraat.

In 1932 telde Oss maar liefst 13 clubs, al 
speelden die niet allemaal bij de N.V.B. 
(Nederlandse Voetbal Bond).

In 19361937 oprichting van G.O.P.
(Gemeente Oss Personeel).

In 1938, tien jaar na de oprichting, kreeg 
T.O.P. voor het eerst een supportersclub. 
Mooi was het dat het dat seizoen 19381939, 
na enkele kampioenschappen in de 3e klasse 
KNVB, waarin het eerste team nooit promo
veerde, nu wel de promotie veilig stelde en 
naar de 2e klas KNVB ging.
Op Koninginnedag, 31 augustus 1931 (ver
jaardag van Koningin Wilhelmina), werd 
gestreden om de Juwelier Marijnissenbe
ker (nu nog gevestigd in de Kerkstraat in 
het centrum van Oss), waar T.O.P en O.S.S. 
dat jaar voor het eerst tegen elkaar streden.
De mobilisatietijd rond 1939 en de jaren van 
de Tweede Wereldoorlog brachten voor de 

voetbalverenigingen specifieke problemen 
mee. Bij O.S.S.’20 kon er door de mobilisatie, 
arbeidsinzet en onderduik van spelers niet 
door iedereen getraind of wedstrijden ge
speeld worden, wat ook bij de andere Osse 
clubs een probleem was. Het 20jarig be
staan van O.S.S.’20 kon onder deze oorlogs
omstandigheden niet gevierd worden. Al
leen Willy Klatt, hij moest al vroeg stop
pen vanwege een knieblessure, werd wel 
gehuldigd, omdat hij het oudste lid was, 
namelijk al sinds 20 jaar.
 
Met de bezetting van ons land verdwijnt 
ook het bestaan van de R.K.F en I.V.C.B
competities en komen door de fusies alle 
voetbalverenigingen onder de vlag van de 
K.N.V.B (Koninklijke Nederlandse Voetbal 
Bond) te voetballen. Dit alles wordt op 06
081940 door het ANP bekend gemaakt.

In de volgende aflevering beschrijf ik het Osse voet-
bal in de periode 1940-1945 en verder.

ALLE AFBEELDINGEN ZIJN AFKOMSTIG UIT DE COLLECTIE VAN 

GERRIE VAN DER HEIJDEN.   

Bij het 10-jarig bestaan van T.O.P. in 1938 zijn de teams en het bestuur in de bloemen gezet.

Eind 1932 telde de stad meer dan 10 voet-
balclubs, aangevuld met de Organon 
Boys, Groen/Zwart uit de Neerveldstaat, 
DEVO van het Schaijksveld, De Trekvogels, 
P.S.V., Patronaat Sport Verenigings-team 
uit de Vlashoek, de Heilig Hart Parochie. 
Tegenwoordig telt Oss 8 voetbalclubs, met 
TOP OSS als laatst opgerichte. 
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Het verhaal over het echtpaar Fisch-

Glatter speelt zich af vanaf 1899 tot 

en met 1997. Omdat Gyula hier in 

Nederland de naam Julius gebruikte 

handhaaf ik die naam. Dat geldt ook 

voor zijn echtgenoot Gisa Gisela.

Julius was de jongste van de drie 

broers, Geza, Bela en Julius. Julius 

(Gyuala Israel) werd te Detta op 

02-04-1899 geboren. Detta maakte 

destijds deel uit van het Oostenrijks-

Hongaarse rijk. Tegenwoordig, nu 

gespeld als Deta, is het te vinden in 

Roemenië. Hij voelde zich een echte 

Jood en was van plan om na zijn studie 

naar Palestina te gaan. Gisela, (Gisa 

Sara) Fisch-Glatter werd op 03-02-

1899 in Cernautio, Hongarije geboren. 

De moeder van Julius, mevrouw

 Malvine Fisch-Kohn, werd op 10-05-

1873 te Nagysanlak geboren.  

 

Julius moest in 1917, in het vierde jaar 

van de Eerste Wereldoorlog, achttien 

jaar oud, in dienst en werd naar het 

Italiaanse front gestuurd om tegen 

de afvallige bondgenoten te vechten. 

Na de oorlog studeerde hij in Wenen 

landbouwwetenschappen en scheikunde. 

Julius verwierf de graad van ingenieur 

en die van doctor. De studie scheikunde 

deed hij op aandringen van zijn vrouw 

Gisela Fisch-Glatter. Gisela was van 

beroep steno typiste. Julius zocht, met 

het oog op de grote economische malaise 

die er in Oostenrijk heerste, een baan 

in Duitsland. Zo kwam hij in 1929 bij 

Degewop.  

 

Organon was een bloeiend bedrijf 

wat in opbouw was en nam Julius 

aan om het bedrijf in Oost-Europa 

te vertegenwoordigen. Julius sprak 

en schreef vloeiend vier (4) talen, 

Hongaars, Duits, Engels en later 

Nederlands. De geschiedenis van 

Organon en Julius zijn verweven met 

elkaar.  

 

Dit verhaal valt ook samen met 

het 100-jarig bestaan van de 

farmaceutische industrie. We mogen 

gerust stellen dat Julius behoorlijk 

heeft bijgedragen aan het succes van 

Organon. Dat is onder andere met 

zijn 25-jarig jubileum gebleken. 

Alleen al over zijn jubileum zou je een 

behoorlijk artikel kunnen schrijven. 

Het echtpaar 
Julius (Gyula) en Gisela (Gisa) 

Fisch-Glatter
A r n o  v a n  O r s o u w

Begin van dit jaar kwam via het 
Stadsarchief Oss een vraag uit Amerika. 
Michael Desrosiers had graag wat meer 
informatie over de familie Fisch. Zijn 
belangstelling ging uit naar dr. (Gyula) 
Julius Fisch. Op zijn beurt had Michael 
informatie bijgevoegd. Ook familielid dr. 
John Benfield heeft nog aanvullingen 
gegeven. John Benfield; ‘Bienenfeld was 
onze familienaam in Oostenrijk. We 

hebben hem officieel bij aankomst in 
Amerika veranderd’. 
 
Helaas hebben in 1944 de Ossenaren, 
uit vreugde over hun bevrijding, nogal 
wat documenten in de vijver voor 
het stadhuis in brand gestoken. Een 
spontane actie maar achteraf, uit 
historisch oogpunt bezien, niet slimme 
daad. Paul Spanjaard heeft me met 

Petra de Ruijter van de ‘Werkgroep 
Struikelstenen’ in contact gebracht. ook 
Jeanne van de Wouw heeft bijgedragen 
aan dit artikel. Bij deze wil ik dan ook 
iedereen die mij van informatie heeft 
voorzien van harte daarvoor danken.  
Dit is een samenvatting van het 
origineel, het  wordt met toestemming 
van de familieleden in de US 
gepubliceerd. 
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Oss in vogelvlucht.
Oss was een agrarisch stadje. Door de komst van: Van Den Bergh, zo
wel de margarine als de textieltak, Jurgens, Hartog en Zwanenberg 
werd het een industriestad. Tot 1929 was de margarinehandel 
de hoofdmoot. Op iedere dinsdag een markt, en vroeger iedere 
week een paardenmarkt. Op de markt en paardenmarkt wer
den ook biggen verhandeld. Dat ging met ‘handje klap’ waarna 
de koop in het café werd bezegeld. Gisela had hier maar een he
kel aan, en vond Oss hierdoor meer op een boerendorp lijken.  
Salomon Zwanenberg, zijn moeder noemde hem altijd ‘Saal’. Hij 
was vanaf 1921 directeur van Zwanenbergs Slachterijen en Fa
brieken. 

Insuline
De Canadees Frederick Banting, ontdekte samen met Charles Best 
dat insuline aangemaakt kon worden uit de alvleesklier van ge
slachte dieren. Op 27 juli 1921 slaagden de twee wetenschappers 
erin insuline uit de alvleesklieren van honden te extraheren en 
isoleren. In 1923, nu honderd jaar geleden, besloot Saal van Zwa
nenberg om Organon op te richten. Dat deed hij samen met dr. 
J. F. van Oss en Ernst Laqueur. Saal was van mening dat alles van 
het geslachte varken kon worden gebruikt. Organon betekent in 
het oude Grieks ‘instrument om kennis te vergaren’. Bij Organon 
gebruikten ze het slachtafval van Zwanenberg om er insuline van 
te maken. De insuline mochten ze, met toestemming van Banting 
en Best, op de markt brengen. Buiten de eis van goede zuivere in
suline produceren zat er verder geen patentrecht op. 

Dr. Ir. Julius Fisch en Organon
In december 1929 werd Julius in Berlijn, bij Degewop, aangesteld 
voor de verkoopafdeling en reclame. Van de 38 verkooplanden wa
ren er 14 in Midden of OostEuropa. Hij werd in 1933 de eerste ver
tegenwoordiger in Wenen van de jonge AustroInsulinGesellschaft 
(later OrganonRoche). Rond 1936 werd Julius overgeplaatst van 
Wenen naar Berlijn. Het echtpaar beleefde daar misschien wel de 
gelukkigste tijd van hun leven. Uit het jaarverslag over 1934 blijkt 
een verkoop voor Organon en Degewop samen van iets minder dan 
anderhalf miljoen gulden. Waarvan ongeveer twee derde voor Or
ganon en een derde voor Degewop. De helft van deze omzet was 
nog insuline, een vijfde oestrogeenhormoon (Menformon en Di
menformon) plus het eierstokpreparaat Ovarnon  Ovowop, een 
zevende het leverpreparaat Pernaemon. 
Marius Tauski meldt; “Fisch had succes door zijn persoonlijkheid. Hij 
was meer de solist, de artiest, dan de werker in organisatorisch verband. 
Vooral toen na de oorlog de organisatorische lijnen strakker werden, was 
het duidelijk dat Fisch zich ‘te velde’ lekkerder voelde dan aan zijn bureau, 
dat hij liever boven de wielen van de expres trein zat dan als wiel in het ra-
derwerk op kantoor”.

Julius en Gisela
Julius, van Joodse afkomst, was opgegroeid in het antisemitische 
Oostenrijk. Van jongs af aan had hij de ambitie om te laten zien 
dat Joden dapperder, sportiever en krachtiger waren dan waarvoor 
ze gemiddeld werden aangezien. Dr. John Benfield over Julius; ‘Ju
lius was, net als mijn vader en moeder, actief in de Blauweis, een 
zionistische jongerengroep. Hij was een uitstekende atleet en een 
stervoetballer voor Hakoah.Het verschil tussen Blauweis en Ha
koah was belangrijk.Leden van Blauweis waren zionistische wan
delaars die van muziek en poëzie hielden, en vooral intellectuele 
prestaties waardeerden.De Hakoahhners waren toegewijde atleten, 
deels gedreven door hun verlangen om te winnen van hun Ari
sche concurrenten, die hen het lidmaatschap van hun clubs had
den ontzegd. Gyula was mogelijk de enige dubbele nationaliteit 
van BlauweisHakoah. De Hakoahhners hebben een joie de vivre, 
terwijl de Blauweismensen serieuzer waren. Gisa heeft Gyula’s 
atletische vaardigheden en Hakoahgezelligheid nooit volledig 
geaccepteerd of gewaardeerd, en dit zou later in zijn leven span
ningen tussen Gisela en Julius veroorzaken’. 

Een van de eerste foto’s van Gisela dateert van 1903, daar staat ze 
samen met haar zus, Charlotte (Lola), en broers op. 
Dr. John Benfield vertelt het volgende over de zussen; ‘Mijn moeder 
Charlotte (Lola) Glatter Bienenfeld en Gisela (Gisa) Glatter Fisch waren 
een eeneiige tweeling. Gisa was als een tweede moeder voor mij. De meeste 
mensen hadden moeite om ze uit elkaar te houden, maar ik heb dat pro-
bleem nooit gehad. Gisa was een uitstekende student en een harde werker 

Dr. J. Fisch in een Expres-trein, ca. 1930
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wiens leven grotendeels in het teken stond van haar man, dr. Julius Fisch, 
met wie ze trouwde toen ze ongeveer negentien jaar oud was’.

De veranderingen in Duitsland en Oostenrijk
Helaas gaat er in de jaren dertig van de vorige eeuw in Duitsland 
en Oostenrijk een andere wind waaien. Hitler komt aan de macht 
en daarmee wordt het in Duitsland en Oostenrijk voor de Joden 

steeds slechter. Voor Julius veroorzaakte dit in 1933 problemen 
voor hem en voor zijn werkgever. Op 16 mei 1933 was er een ver
gadering van de Raad van Beheer met beide besturen. Er werd be
sloten dat Julius zo snel mogelijk naar Oss moest komen, zodat 
hij daar zijn activiteiten kon voortzetten. De toekomst was toen 
nog ongewis. Zowel het leven in Duitsland alsmede de positie van 
Degewop zouden drastisch veranderen. Samen met Ir. Armand 
Adler kreeg Julius een leidende positie op het gebied van reclame 
en verkoop. Julius richtte zich meer op Midden en OostEuropa. 
Adler maakte in 1938 een grote reis naar ZuidAmerika waar Ar
gentinië en Brazilië de aandacht vroegen. Die reis bood hem ech
ter ook de gelegenheid om voor zichzelf een nieuwe woonplaats 
te vinden. Ver buiten het bereik van de steeds sterker wordende 
arm van Hitler. 

1938
1938 was het jaar waarin: 
• Hitler Oostenrijk inlijfde;
• Nederland zijn grenzen sloot voor de aanzwellende hoeveelheid 

vluchtelingen;
• Engeland en Frankrijk in het verdrag van München Hitler de 

Duitstalige gebieden van TsjechoSlowakije in handen speelden;
• De omzet van Organon de grens van tweeënhalf miljoen over

schreed;
• De heer Mau van Zwanenberg het bedrijf verliet. 
(Bron Tausk)

De familie BienenfeldGlatter was in het voorjaar (1938) in Oss, op 
doorreis naar de US. Dr. John Benfield over de toenmalige situatie; 
‘Toen mijn vader, mijn moeder en ik in Oss op tussenstop waren op weg 
naar New York City, sloegen Gisa en Gyula de smeekbeden van mijn ou-
ders om te immigreren af’. 

De broer van Julius, dr. Geza Fisch, woonde in Wenen. Na de Kris
tallnacht nam Geza, een vooraanstaand arts, het besluit dat ze 
per direct moesten vluchten. De Kristallnacht vond in Duitsland 
plaats, in de nacht van 9 op 10 november 1938. Hij diende in Oos
tenrijk een aanvraag in om te emigreren. Volgens de documenten 
wilde hij naar een plek waar hij zijn beroep als arts uit kon voeren.  
Ze vlogen in 1938 met een driemotorig Lufthansa vliegtuig via 
Berlijn naar Nederland. Daar zochten ze hun toevlucht bij Julius 
in Oss. Giza en Margarete en hun kinderen, Heinz en Eva, verble
ven in hotel Van Alem. 

Ze waren in Oss op doorreis, maar het kostte ze drie maanden om 
de overtocht naar New York City te regelen. De reis ging met de S.S. 
Veendam, van de Holland Amerika Lijn (HAL). Giza en Margarete 
gingen volgens het manifest naar hun oom B. Fisch 60W 83 Str. New 
York City, NY, US. Michael Desrosiers meldt;“Gyula en Gisa kozen 

1903, de kinderen van de familie Glatter

Gisela Glatter, 1919 
(COLL. M. DESROSIERS)
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ervoor om in Europa te blijven omdat ze zich veilig voelden in Nederland. 
Ondanks het feit dat de familie Bienenfeld en de familie Geza Fisch hen 
aanspoorden om met hen mee te gaan naar New York City. Toen de fami-
lies bij hen logeerden in Oss, de Bienenfelds begin 1938 en de Fisches. eind 
datzelfde jaar”. Julius wist dat hij, door te vertrekken, Organon in 
de problemen zou brengen. Dit vertoon van uitzonderlijke loya
liteit heeft hem Gisela drie jaar concentratiekamp 
gekost, van 1943 tot 1945. Dat hij en zijn vrouw dit 
hebben overleefd is onvoorstelbaar. 

De brieven van dr. Duden
In september 1941 zond dr. Duden aan de Duitse in
stantie in Den Haag een lijst van 23 werknemers van 
Organon. Dit was circa 6% van het gehele personeel. 
Zestien van de 23 Joden werden in november 1941 
per december ontslagen. Tien van deze 23 hebben 
de oorlog niet overleefd. Op 13 november stuurde 
Duden aan de ‘Sicherheitspolizei’ in ‘sHertogen
bosch en Arnhem lijsten van 9 personen. Deze zou
den volgens de afspraak in geval van arrestatie van 
‘grotere aantallen joden’ uitgezonderd worden. Dr. 
Duden had voor deze employees nog geen vervan
gers. Het waren de chemici: Kober; Fisch; Salomon; 
Goldschmidt; David en Boasson. De artsen: Bolle
graaf en Malinowski. En de als ‘calculator’ aange

duide employé drs. Hes. Met uitzondering van Goldschmidt en 
Kober zijn allen in juli 1942 ontslagen. 

De Joden in 1942 in Oss
Volgens een verklaring van de gemeente Oss aan de Duitse autori
teiten waren in de maand juni 1942  364 als ‘joden’ aangemerkte 
personen aanwezig. Daarnaast overledenen en personen die Oss 
al enige tijd hadden verlaten. De meeste gemengde huwelijken 
(gezinnen) overleefden de oorlog en waren nog aanwezig bij de 
bevrijding in 1944. 77 mensen ‹doken onder›, waarvan er 7 alsnog 
werden gedeporteerd. Sommige families verlieten Oss, maar een 
grote groep werd gedeporteerd. 
263 mensen overleefden de concentratiekampen niet. Zes (6) men
sen overleefden de concentratiekampen en keerden naar Oss terug. 
Door studie en onderzoek kan dit aantal nog wijzigen. De naam 
Fisch komt niet (maart 2023) voor op de lijst van overlevenden. 

Arrestatie Julius en Gisela
Julius werkte  niet meer bij Organon maar gaf op de Joodse lagere 
school gymles. Gyula en Gisela werden volgens de kaart van con
centratiekamp Auschwitz op 9 april 1943 te Oss gearresteerd. Op 
de negende april kwamen ze in Kamp Vught aan. Buiten het ge
bruikelijke nummer kregen ze hier ook een driehoek getatoeëerd.  
Dr. John Benfield; ‘Ze werden door de Duitsers bestempeld als behorend 
tot de ‘Philips Groep’, een label dat hen beiden op wonderbaarlijke wijze 
had geholpen om Auschwitz (en Eidelstedt) te overleven’. 

De Duitsers vonden Julius een propagandistisch type. Hij had een 
goede gezondheid en ze vonden hem zeer geschikt als sportinstruc
teur. Julius en Gisela werden beiden naar kamp Herzogenbusch 

Bagagelabel 
van Hotel  
Van Alem.

Registratiekaart van Kamp Vught van Julius en Gisela Fisch-Glatter.
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(Kamp Vught) gebracht. Via Westerbork 
werden ze naar Duitsland gedeporteerd. 

Overlijden Malvine, moeder van 
Julius
Julius en Gisela woonden tot hun arrestatie 
in april 1943 in de Kruisstraat op nummer 

134. Het huis werd gehuurd. De moeder van 
Julius, Malvine Kohn, woonde bij hen in. 

Op 25 maart 1943 verklaarde de Osse Joodse 
huisarts Margareth Danby: Mevrouw Fisch
Kohn, geboren 10 mei 1873 heeft een coro
nairthrombose en decompenstio cordit. Zij 

is geheel hulpbehoevend. Zij moet steeds te 
bed liggen en mag niet vervoerd worden, 
wegens acuut levensgevaar. 

Malvine overleed op 70jarige leeftijd op 
17 november 1943. Ze is begraven op de 
Joodse begraafplaats aan de Hescheweg. 
De overlijdensakte werd door Arnhold Sa
lomon ondertekend. Waarom Salomon; de 
Joodse dokter Danby was volgens een oor
logsmanuscript in september 1943 al onder
gedoken. De overlijdensakte is door Jan Pul
les als gemeente ambtenaar ondertekend. 
Pulles was op dat moment vervangend bur
gemeester en heulde met de Duitse bezet
ter. Na de oorlog is hij als landverrader ver
oordeeld. 

Bevrijding uit Auschwitz en 
Eidelstedt
Een ander kamp waar Julius verbleef was 
kamp Mittelbau. Het kamp Mittelbau  
Dora was de kern van een groot netwerk van 
concentratie subkampen in het zuidelijke 
Harzgebergte. De kampen werden samen

Verklaring van 25 maart 1943 van dr. M. Danby over de slechte gezondheid van mevr. Fisch-Kohn, 
om deportatie te voorkomen.

Registratiekaart van dr. J. Fisch, ingeschreven in Auschwitz
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gevoegd tot het onafhankelijke concentra
tiekamp Mittelbau in oktober 1944. In april 
1945 bestond het concentratiekampcomplex 
Mittelbau uit negenendertig subkampen. 
In 1945 werden er door de SS meer dan 40.000 

personen gevangengezet. In de meeste Mit
telbaukampen werden de gevangenen ge
dwongen tunnels uit te graven. Bijna geen 
van de ondergrondse wapenfabrieken is 
ooit voltooid. In de buurt van de bouw
plaatsen liet de SS barakkampen opzetten.  
Uiteindelijk kwam hij op 25 maart 1944 aan 
in Auschwitz. Het papierwerk werd gedaan 
door het ‘Reichssicherheitshauptamt’ of het 
RSHA. Het Rijksveiligheidshoofdkantoor, 
dat de openbare dienst van het Derde Rijk 
overnam. RSHA werd op 27 september 1939 
door Heinrich Himmler opgericht. 
Julius weet op wonderbaarlijke wijze de 
werk en concentratiekampen te overle
ven. Julius werd in Auschwitz 78 jaar ge
leden op 27 januari 1945 bevrijd. 
Gisela komt uiteindelijk in kamp Eidel

stedt terecht, dat in de buurt van Hamburg 
lag. Eidelstedt was een buitenkamp van 
Neuengamme. Het was in gebruik van 27 
september 1944 tot 5 mei 1945. Gisela werd 
op 01 mei 1945 overgebracht naar Zweden.  

Dr. John Benfield; ‘Gisa’s transport naar Zwe-
den hield mogelijk verband met onderhandelin-
gen tussen de in Duitsland geboren Jood, Norbert 
Masur uit Zweden en Heinrich Himmler die re-
sulteerden in het redden van veel Joodse vrouwen’.  
Vanuit Zweden stuurde Gisela een tele
gram naar haar familie in New York. 

Een nieuwe start in Oss
Ze kozen ervoor terug te keren om voor de 
rest van hun leven in Nederland te gaan 
wonen en werken. Michael Desrosiers; 
‘Gyula werd opgevangen door boeren in de buurt 
van Oss die hem verzorgden en te eten gaven. Eten 
wat op dat moment nog al schaars was […]’.  

Er werd opgemerkt dat Gisela er bij haar 
vrijlating er 20 jaar ouder uitzag dan haar 
tweelingzus. Dr. John Benfield; “Als bij 
wonder hebben ze het allebei overleefd. 
Ze hadden geen van beiden ooit met me 
over de kampen gesproken, behalve dat Gisa 
naar een klein driehoekje wees onder het 
nummer dat op haar onderarm was geta
toeëerd en zei dat ze vermoedde dat ze was 
geïdentificeerd als onderdeel van de Phi
lipsgroep, waar ze geïnterneerd waren […] 
Gisa en Gyula keerden terug naar Oss en 
Organon, waar Gyula de verkoopinspan

Reünie van de familie Fisch in Oss, 1949

Het telegram dat Gisela op 21 juni 1945 vanuit Zweden naar haar familie in de VS stuurde.
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ningen in OostEuropa leidde. Zijn kennis 
en liefde voor Hongaarse muziek en eten, 
intelligentie, extraverte persoonlijkheid 
en talent voor talen plaatsten hem tussen 
de sterren en het leiderschap van Organon 
(afdeling export II) […] ‘Toen vader in 1945 in 
India stierf, was Gisa net uit Auschwitz (Eidel-
stedt) bevrijd. Moeder en Gisa hervatten onmid-
dellijk hun zeer hechte relatie. Ze correspondeer-
den bijna dagelijks, meestal in steno. Elke zomer 
ging mijn moeder naar Nederland om bij Gisa 
te zijn, en ik ging ook elk jaar naar Nederland 
van 1948 tot ik afstudeerde (van de Universiteit 
van Leiden) in 1955’.

Michael Desrosiers; ‘John stuurde me deze foto 
van een reünie in Oss, 1949. Interessant voor mij, 
het schilderij erachter. Julius zijn schoonzuster 
Olga Anhalzer-Fisch een bekende kunstenares. 
Die in Europa actief was tot ze in 1935 naar New 
York vertrokken en daarna behoorlijk beroemd 
werd in Quito, Equador. Dit zou er waarschijn-
lijk op duiden dat ofwel zij Nederland bezocht 

ofwel Gyula Equador bezocht in de jaren na de 
oorlog maar vóór 1949’.
Olga AnhalzerFisch is in Noord en Zuid
Amerika een groot kunstenares. Ze zag po
tentie in de volkskunst van Equator en heeft 
daar wereldwijd faam mee verworven. On
der andere in het gebouw van de Verenigde 
Naties, in New York City, liggen door haar 
ontworpen handgeknoopte tapijten. 

25-jarig jubileum. 
Het 25jarig jubileum van dr. Ir. Julius Fisch 
is ruim in de publiciteit geweest. Zowel de 
N.V. Organon als de lokale kranten heb
ben er volop aandacht aan besteed. Zoveel 

zelfs dat er een apart verhaal over geschre
ven kan worden. 
Saal van Zwanenberg heette in het bijzon
der burgemeester Delen en zijn vrouw wel
kom. De vertegenwoordiger van Handel en 
Industrie van het Ministerie van Economi
sche Zaken was aanwezig. Dr. Grossmann 
van de Ambassade van Oostende was aan

wezig en de professoren De Jong en Julius, 
adviseurs van de N.V. Organon. Verder zeer 
veel genodigden. 
Het jubileum werd in de toenmalige ge
hoorzaal van Organon gehouden. Dr. Ma
rius Tausk hield een hele toespraak waarin 
hij Julius prees voor zijn mateloze inzet voor 
de N.V.. En zeker in de laatste jaren voor de 
afdeling ‘Export 1’. 
Dr. Tausk met wie de jubilaris de bloei van 
de N.V. vanaf de wieg ‘tot een blozende jon
geling’ heeft meegemaakt. Dr. Tausk rele
veerde toch hoe dr. Fisch altijd klaar stond. 
Soms onder zeer moeilijke omstandigheden 
om de belangen van de N.V. te behartigen, 
pionierswerk verrichtte en successen boekte. 
Ook memoreerde dr. Tausk hoe dr. Fisch 
werd gedeporteerd. Maar ook een moment 
om niet te vergeten toen hij hem daarna in 
het ziekenhuis te Eindhoven aantrof. 
Dr. Julius Fisch leefde voor zijn producten, 
terwijl hij trachtte anderen te begrijpen en 
zich aan te passen. 

Een van zijn medewerkers, de heer Fr. Be
rings, vertelde hoe Julius als een van de oude 
garde, de kiem legde voor een exportafde
ling. Een exportafdeling waar je trots op 
mag zijn. De heer Fr. Berings; ‘[…] een ide
ale zakenman, geen rust kennend en voor 
anderen niet gemakkelijk, is hij een man, 
gegrepen door de gezonde, krachtige im

Foto van de viering van het 25-jarig jubileum van dr. J. Fisch.  
Van links naar rechts: Prof. dr. S.E. de Jongh, Gisela, Julius, mevrouw Saal van Zwanenberg  
en dr. Saal van Zwanenberg. (FOTO DAAN SCHOLTE DSN0688-22992  COLL. STADSARCHIEF OSS)

16 december 1954, een emotionele Julius Fisch 
bij de viering van zijn jubileum. (Foto Daan 
Scholte DSN0688-22993 Coll. Stadsarchief Oss.



puls. De verhoudingen tussen de medewer
kenden kennend, stelt hij ook in hun hui
selijke omstandigheden belang […]’. 

Het leven na Organon
Julius Fisch is op 65jarige leeftijd in 1964 
gepensioneerd. Vanwege Gisela’s voorkeur 
voor een stedelijke omgeving verhuisden 
ze, na Julius pensionering, naar Den Haag. 
Gisela had het in Oss wel gezien. 
Dr. John Benfield; ‘[…]Haar koppigheid was 
legendarisch en waarschijnlijk een van de 
redenen waarom ze Auschwitz (Eidelstedt) 
overleefde. Haar conservatieve karakter ver
bood alles wat ze als risicovol gedrag be
schouwde. 
In 1949 dacht ik dat het haar zou helpen 
als ze leerde autorijden. Ik heb vele uren 
besteed aan het proberen haar les te geven, 
maar het is me niet gelukt. Ze was koppig 
en ik was gefrustreerd. […]’. 

Overlijden Julius Fisch
Op drie januari 1969 is Julius zijn door 
verschillende infarcten verzwakte hart 
stil blijven staan. Julius stierf op 69jarige 
leeftijd. 

Geld inzamelen
Na het overlijden van Julius doneerde Gisela 
nog een paar keer geld aan een inzamelings
actie. Er zijn twee krantenadvertenties met 
haar naam. Gisela geeft dan een financiële 

bijdrage op naam van Julius, vanwege zijn 
verjaardag. Het gaat om een inzamelings
actie voor bomen in Israël. Onder andere 
het Maccabi bos, een park Modi’in bij Lod.  

Herbebossing door het Joods Nationaal 
Fonds  JNF (internationaal opgericht in 
1901 en in Nederland in 1902): De basisac
tiviteit van het Joods Nationaal Fonds is het 
planten van bomen in Israël. 

Hoe het Gisela verging
Dr. John Benfield; ‘Voordat Gisela stierf, brak ze 
haar heup en had ze extra zuurstof nodig vanwege 
haar chronische longziekte. […] Toen de tweeling 
in de negentig was, ging de gezondheid van Gisa 
sneller achteruit dan die van mijn moeder. […] 
Toen Gisa in november 1997 stierf, waren mijn 
vrouw en mijn drie kinderen bij mijn moeder en 
mij in Den Haag voor haar begrafenis. Gisa was 
een opmerkelijke vrouw met grote kracht, moed en 
intelligentie. Ze gaf me de liefde van een tweede 
moeder. Nu, meer dan tien (nu 25) jaar na haar 
dood, waardeer ik haar nog meer dan tijdens haar 
leven […]’.
Gisela stierf te den Haag in november 1997 
op 97jarige leeftijd. 

Heel bijzonder aan dit verhaal is dat de zus 
van Gisela, de moeder van Michael, Eva Des
rosiersFisch, nog in leven is (31032023). 
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In het Dagblad voor Oss en 
Omstreken verscheen dee 
foto van dr. J. Fisch bij de 

viering van zijn jubileum op 
16 december 1954 

(FOTO DAAN SCHOLTE) 



   

Eerst wat genealogie
De vader van Toon, Wilhelmus Ceelen, wordt geboren op 4 september 1864. 
Hij is van beroep vishandelaar/winkelier. Hij trouwt met Antonia van den 
Berg op 8 augustus 1890 en vestigt zich aan de Molenstraat no 15.

  

Uit dit huwelijk wordt op 31 maart 1895 geboren:  
Antonius W. Ceelen, overleden op 6 maart 1943.

Toon Ceelen
Hij is van beroep vis- en kaashandelaar. Toon Ceelen trouwt met
 Catharina M. Gommers. Uit dit huwelijk worden vier kinderen geboren,
drie jongens en één meisje. 
• Wilhelmus: werkt eerst in de vis en later bij de gemeente Lith.
• Albert: heeft een viswinkel, Walstraat 2.
• Tonny heeft een viswinkel, Kromstraat 6. De vroegere winkel van de 

familie Nefkens (La Loire).
Deze laatste trouwt met Marietje Ceelen. Uit dit huwelijk wordt geboren: 
Corinne Ceelen.

De geschiedenis van de ‘Visch’
Wilhelmus Ceelen heeft een viswinkel op het adres: Molenstraat 15 (ter 
hoogte van het huidige pand van Venezia.)
  

Molenstraat (1925) links no 15, tegenwoordig ijssalon Venezia.   

  

Molenstraat (1950). Links ‘Villa Josina’, het huidige TBL
 (COLL. STADSARCHIEF OSS)

Van ‘Visch’ naar ‘Vis’
De historie van vishandel ‘Toon Ceelen’

J A N  U L I J N
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Inleiding  
De aanleiding tot dit onderzoek ligt in één simpele vraag 
van de kleindochter van Toon Ceelen: ‘Zijn er foto’s van 
opa’s winkel op het Walplein?’ 
De zoektocht naar dit antwoord krijgt een zodanige 
historische lading dat onderstaande uiteenzetting als 
resultaat ontstaat.



Antonius Ceelen vestigt zich in de Peperstraat 13; het huisnummer is later 
gewijzigd in Peperstraat 11.

                        
Peperstraat 13. Foto Paul van der Werff, 1976
 (COLL. STADSARCHIEF OSS)

In dit pand vestigt zich in 1894 de joodse slager Hartog Hartog, als zijn 
woonhuis en slagerij/kuiperij. Het slachtafval verkoopt hij (in zijn eigen 
kuipen) aan Jurgens en Van den Bergh (de margarinefabrikanten) die dit 
nodig hebben bij de bereiding van de margarine.

De vermoedelijke plek waar het café aan de Gasstraat 3 stond.

Antonius Ceelen wordt ook genoemd als bezitter van een café aan de 
Gasstraat no. 3 (op de afbeelding links op de hoek bij het voormalige 
personeelswinkeltje van Zwanenberg) waarbij ook bewoning wordt vermeld.

Stadsplattegrond uit 1910

     

                                       
De Stad Oss 13 aug 1926          De Stad Oss 10 jan 1930

In 1926 koopt hij het café aan de Gasstraat no. 3 van de erven van J.C. Ulijn 
(mijn overgrootvader, JU).
In 1930 verhuist hij met zijn gezin naar Walstraat no. 10 nadat de panden 
in de Peperstraat 13 en de Gasstraat 3 te koop zijn gezet. In de Peperstraat 
lukt deze verkoop  pas in 1932; na twee eerdere pogingen (in 1927 en 1930). 
In die periode wordt het pand verhuurd, onder andere aan M. van der Water 
die de traditie van vis- en zuivelhandel voortzet.    

DE STAD OSS 21 APRIL 1928
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In 1926 wordt er door vader en zoon Ceelen reclame gemaakt voor hun 
vishandel: 

DE STAD OSS 26 JANUARI 1926

5

DE STAD OSS  16 FEBRUARI 1926

DE STAD OSS 16 NOVEMBER 1926

Het winkeltje van Toon Ceelen wordt een begrip in Oss. Wie kent, zeker 
vrijdags in die tijd, deze vishandel niet? Zeker omdat de vrijdag in katholieke 
kringen een vleesloze dag was. Wat bleef er dan over? Vis, eieren en juin.

Vishandel Ceelen Walplein 10  
 (FOTO: DAAN SCHOLTE, COLL. STADSARCHIEF OSS)

In de vakantie werd vaak naar een andere zaak verwezen 
(later daarover meer).

BRABANTS DAGBLAD 30 JULI 1966

 
1934, markt op het Walplein.
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Op deze foto doemt de winkel van Toon Ceelen op in de vorm van ‘Kaas- en 
Vischhandel’.

Visch wordt Vis

DAGBLAD VOOR OSS EN OMSTREKEN 26 MAART 1952

8

DAGBLAD VOOR OSS EN OMSTREKEN 4 MAART 1953

DAGBLAD VOOR OSS EN OMSTREKEN 8 MAART 1954  

Toon overlijdt in maart 1943, maar de vis- en kaashandel wordt voortgezet 
tot 1973; dan wordt het pand verkocht aan de nieuwe eigenaar, de heer 
Claessens. Hij wil er een andere bestemming aan geven. Maar dat ging niet 
zonder slag of stoot.

BRABANTS DAGBLAD DE SIRENE 15 JUNI 1973

Brabants Dagblad-De Sirene 22 maart 1966

Tonny Ceelen, aan de Kromstraat 6, opent zijn zaak in maart 1966 in de 
voormalige viswinkel van de familie Nefkens (vishandel ‘La Loire’). 

BRABANTS DAGBLAD-DE SIRENE 30 DECEMBER 1972

Deze zaak wordt in 1994 gesloten en zo komt er een eind aan ruim een 
eeuw vishandel van de familie Ceelen. Met recht van ‘visch’ naar ‘vis’. 
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Maar in Oss is er een straat die van het centrum van de Heuvel langs het 
Eikenboomgaardplein richting het Buchtplein loopt met een enigszins ‘rare’ 
naam. Deze straat was vroeger een gedeelte van de Varkensmarkt en ont-
staan tijdens de doorbraak, in midden van de jaren ’70, van de Heuvel naar 
het Eikenboomgaardplein. Precies in deze doorbraak lag vroeger de herberg 
‘De Meierijsche Kar’. Hendrikus Zwiers was herbergier/voerman van ‘De 
Meierijsche Kar’. Deze was gelegen aan de Varkensmarkt. De tuin van de 
Meierijsche Kar grensde aan de noordzijde aan de Nonnenkamp, het hui-
dige Eikenboomgaardplein. Deze Hendrikus verzorgde, met Johannes 
Hofmans, wagendiensten met paard en kar door de gehele Meierij, daardoor 
is mogelijk de naam van de herberg ‘De Meierijsche Kar’ ontstaan. 

We hebben het over de straatnaam Terwaenen. Waar komt deze enigszins 
‘waenzinnige’ naam vandaan? Feit is dat ‘Terwaenen’ of ‘Trawanen’ de naam 
van een burcht of stenen huis op Craeckenburg was. Het was een van de 
eerste stenen constructies van de Middeleeuwse stad, waar aanvankelijk 
alles van hout was. Het gebouw duikt in de veertiende eeuw in kronieken 
op. Pas is 1877 valt het ten prooi aan de slopershamer.  

De argeloze bezoeker van de Noord-Brabantse industriestad Oss zou kun-
nen denken, dat het pas honderdvijftig jaar oud is. Zeker in de straat met 
de klinkende naam Terwaenen waant niemand zich in vroeger tijden. Toch 
zijn er weinig plaatsen al zo lang bewoond als deze. ‘Oss’ is waarschijnlijk 
een Keltische naam, evenals misschien Terwaenen. Eens was je op de plek 
van deze straat vlakbij de omwalling van de vestingstad Oss. De wallen zijn 
geslecht en de meeste oude huizen zijn vervangen voor andere, bakstenen 
en betonnen gebouwen. Alleen de historische naam bleef. 

Er is een dorpje met een naam die sterk aan Terwaenen doet denken. Het 
heet Therouanne en ligt in Noord-Frankrijk. Lange tijd was het Nederlandstalig 
en heette het Terwaen. In de middeleeuwen was het een bloeiende han-
delsstad, maar na een grondige verwoesting in 1553 is het nooit meer echt 
goedgekomen met die plaats. De naam blijkt van het Oud-Keltische Tarwenna 
te komen, wat ‘stier’ betekent. Stier en Os(s), hier moet een verband zijn… 
Een wetenschappelijk verantwoorde verklaring voor de naam is (nog) niet 
gevonden, maar af en toe een beetje fantaseren is niet verkeerd. Zo kun je 
toch nog domweg gelukkig worden in de fantasieloze winkelstraat die 
Terwaenen heet. Het was in 1978,  nog een hele klus voor de gemeenteraad 
om deze straatnaam te benoemen.

⬅ Oss, de straat in, de straat uit ➡
WAAR KOMEN ONZE STRAATNAMEN VANDAAN? 

DIT KEER OVER TERWAENEN

F R A N S  VA N  D E  V O RST

Ons kleine landje telt ca. 200.000 straten en iedere straat heeft 

zijn eigen naam. Maar hoe komen die straten aan hun namen? 

Wie bedenkt de namen? Soms kom je straatnamen tegen 

waarvan je toch echt afvraagt wie die naam heeft verzonnen. 

Toen vroeger de mensen begonnen met het aanleggen van 

straten, kwam men erachter dat het handig was om de plek 

te benoemen. Het was niet handig om iedere keer het huis, de 

plek of de buurt te omschrijven. Er werd toen bedacht om alle 

straten te benoemen met een naam. De eerste namen die werden 

verzonnen waren heel erg voor de hand liggend, wie heeft er 

bijvoorbeeld geen Kerkstraat of Schoolstraat in zijn of haar 

woonplaats? Zo was het in Oss ook. 

Varkensmarkt en café De Meijerijsche Kar. 
(FOTO PAUL VAN DER WERFF, COLL. STADSARCHIEF OSS)
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“Het plan Eikenboomgaard voorziet in de aanleg 
van een nieuwe weg, geprojecteerd over het 
midden van het huidige Eikenboomgaardterrein, 
vanaf de Varkensmarkt in noordelijke richting 
tot aan de Eikenboomgaard. 
Deze nieuwe straat zal een naam moeten krijgen. 
De geschiedenis geeft ook nu weer enkele moge-
lijkheden in de vorm van toponiemen of bena-
mingen van gebouwen, zoals de naam Klooster-
kamp.

Vóór l600 moet aan de oostkant van de Koorn-
straat ongeveer ter hoogte van de Krakenburg 
een klooster gestaan hebben. Het betreffende 
gedeelte van het Eikenboomgaard terrein heeft 
daardoor nog lange tijd de naam Kloosterkamp 
gedragen.

Oss heeft in vroeger tijden een badhuis gehad, 
dat aanvankelijk tot de gebouwen van boven-
genoemd klooster behoorde.  Het moet gestaan 
hebben aan de noordzijde van de Eikenboom-
gaard, waar nu een parkeerterrein is aangelegd. 
Rond 1600 is het verbouwd tot woning en er in 
1850 nog een zekere ‘Hend d’n Bad’  woonde. Een 
uit ongeveer 1300 stammende naam ‘Trawanen’ 
die verbonden was aan een van de behuizingen 
van de Jonkers van Oss. Deze woning moet 
gestaan hebben aan de westzijde van de 
Koornstraat. Ten aanzien van deze namen merk 
ik het volgende op. Trawanen is een goed klin-
kende naam, die overigens alweer in ere is 
hersteld doordat een ruimte in restaurant ‘La 
Marmite’ de naam Trawanenkelder heeft gekre-
gen. Bovendien een naam die vele mogelijkheden 
biedt. Hij kan gebruikt worden zonder achtervoeg-
sel, maar ook in de geest van bijvoorbeeld ‘voor 
de Trawanen’, een wijze van benaming die men 
wel meer tegenkomt in oudere straatnamen in 
een binnenstad.

Het vorenstaande resumerend, meen ik dat de 
naam Trawanen of Terwaenen het meest bruik-
baar is voor een straatnaam in dit gebied.

Ik stel uw college voor hieromtrent het advies in 
te winnen van de raadscommissie voor Stads-
ontwikkeling”.

Oss, 21 juli 1978, de chef van de IV-afdeling.

Uiteraard heeft de  straatnaamcommissie  
het advies van de afdeling IV opgevolgd.

VASTSTELLING STRAATNAAM TERWAENEN IN PLAN EIKENBOOMGAARD 
Fragment uit de raadscommissie voor Stadsontwikkeling in 1978.

Beelden van Terwaenen
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  met het verledenBrekenBreken
Een groot weiland aan de Gewande weg 
in Oss-Noordwest waar niets op staat? Is 
dat een plek waar je het kunt hebben 
over Breken met het Verleden? Zeker 
wel, het lijkt of hier lang niets anders te 
vinden was dan gras of maïs, maar 
onder die groene bedekking ontdekten 
archeologen een bewoningslaag uit het 
verleden. De foto is gemaakt op 19 april, 
bezoekers konden die dag met archeolo-
gen door de opgravingsputten lopen. Op 
zo’n 50 cm diepte onder het oppervlak 
ligt de bodem waar in de bronstijd (ca. 
1500 jaar voor Chr.) de eerste vaste 
bewoners van deze streek leefden. In 

latere tijd legde de nog niet ingedijkte 
Maas er een pakket zanderige klei over-
heen, die alle oude sporen van menselij-
ke bewoning afdekte. Dat is een geluk-
kig toeval, zo bleven namelijk deze spo-
ren uit de bronstijd in pure vorm 
bewaard. Waar in het zand de palen van 
boerderijen waren gedreven, zijn die nu 
herkenbaar als donkere vlekken in het 
opgravingsvlak. Ook de greppels rond-
om grafheuvels en langs de akkers zijn 
teruggevonden. Inclusief lange rijen 
paaltjes, die wellicht dienden voor de 
afbakening van het erf en grondstukken. 

Een compleet bronstijdlandschap, 
de archeologen zijn er blij mee. Het 
maakt het verhaal over de bewonings-
geschiedenis van Oss weer duidelijker. 
Oss is daarmee zelfs een lichtend voor-
beeld voor de ontwikkeling van bewo-
ning in andere delen van het land. 

Op plekken waar de bewoning na de 
bronstijd doorlopend voortging, zijn de 
sporen van eerste bewoners uitgewist. 
Maar hier niet, het destijds stijgende 
water van de Maas brak hier de vroegste 
bewoning af en zorgde er voor dat een 
oud landschap geconserveerd is.  PS


